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ارزیابی کیهان از اجرای رهنمودهای10گانه رهبری - قسمت سوم

کوتاه اقتصادیسال تمام شد چرخ تولید داخلی به حرکت درنیامد

رتبه ایران در کارآفرینی
 بین ۱۵ کشور منطقه ۱۴ است!

خبرگزاری حامی دولت:

افزایش قیمت گوشت قرمز
 ادامه دارد

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابرات صفادشت، 
الغدیر، پیام نور، دانشگاه، شهر قدس، رباط کریم، چیتگر، توحید، خوشقدم، سیزده 
آبان و بعثت از تاریخ 15 اسفند ماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی مخابرات 
منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز مخابرات 
صفادشــت با پیش شماره 6543 در محدوده مرکز به مدت 48 ساعت و در مرکز 
مخابرات الغدیر با پیش شماره های 3300 الی 3304، 3343، 3368 الی 3373 و 
3662 در محدوده خیابان های شهید قاسم مهاجر، شهید حصاری، 17 شهریور و 
کوچه شهید طیب، در مرکز مخابرات پیام نور با پیش شماره های 4427، 4429، 
4440 الی 4449، 4460 الی 4462، 4489 و 4604 در محدوده خیابان های نیایش، 
مخبری، جنت آباد و باکری، در مرکز مخابرات دانشگاه با پیش شماره های 6617، 
6640، 6641، 6645 الی 6649، 6682 و 6695 الی 6698 در محدوده خیابان های 
امام خمینی، شیخ هادی و ولیعصر)عج( به مدت 3 روز و در مرکز مخابرات شهر 
قدس با پیش شــماره های 4681 الی 4689 در محدوده هفت جوی خیابان های 
مطهری و قلعه کاشــی و در مرکز مخابرات رباط کریم با پیش  شماره های 5641 
الی 5643 در محدوده خیابان های بخشــداری، 25 متری گلزار، استخر، ساحل و 
کوچه های فتح 1، 2، 3 به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است. براساس همین 
گزارش با اجرای عملیات کابل برگردان ارتباط تلفنی و دیتای مشترکین در مراکز 
مخابرات چیتگر، توحید، خوشقدم، سیزده آبان و بعثت از ساعت 2 بامداد به مدت 

4 ساعت دچار اختلال می شود.
 * رئیس  انجمن صنایع نساجی با بیان اینکه رکود در این صنعت برطرف 
نشــده است، گفت: دپوی کالا در انبار واحدهای نساجی طی سال جاری 
نسبت به سال گذشته افزایش یافته است.محمد مروج در گفت  و گو با فارس 
افزود: هم اکنون حدود 35 تا 40 درصد ظرفیت صنعت نساجی فعال است 
و علی رغم مدیریت تولید در واحدهای نساجی، باز هم موجودی انبارها 
افزایش یافته به طوری که نســبت به سال گذشته 5 تا 10 درصد افزایش 
دپوی کالا در انبارها داریم. به گفته وی، بحث های مطرح شــده مبنی بر 
ایجاد رونق در بخش صنعت مشمول همه صنایع نمی شود، بلکه تعداد کمی 
از صنایع مانند فولاد را شامل می شود که آن هم به دلیل رونق صادرات 
اتفاق افتاده اســت. مروج در ادامه با اشاره به بحث های مطرح شده طی 
سال جاری در مورد پرداخت تسهیلات بانکی به بخش صنعت، گفت: در 
این مورد اعداد و ارقام مختلفی از سوی مسئولان مطرح شد، اما در نهایت 
تسهیلات پرداخت شده به صنعت نساجی رقم بسیار کوچکی بوده است.

وی توضیح داد: 70 تا 80 درصد فعالان صنعت نســاجی با وجود ثبت نام 
برای دریافت وام موفق به دریافت این تسهیلات نشدند و تعداد کمی هم 
که موفق به دریافت تسهیلات شدند با مشکلاتی در این زمینه روبرو بودند.
* یک مقام مسئول تعاونی می گوید: به دلیل عدم توجه به صنعت فرش دستباف 
و نبود امنیت شغلی بافندگان تعداد قالی بافان در سال های اخیر کاهش پیدا کرده 
و اکثرا جذب شــغل های کاذب شــده اند. عبدالله بهرامی در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه متاســفانه همت کافی برای پوشش بیمه قالی بافان وجود ندارد گفت: 
در ســال های گذشته به دلیل عدم  توجه به صنعت فرش دستباف و موضوع بیمه 
بافندگان تعداد قالی بافان به شــدت کاهش یافته و به زیر یک میلیون نفر رسیده 
اســت. در صورتی که اگر در قوانین و بودجه های کشــوری نگاه و اهمیت ویژه ای 
به این بخش قائل شوند، دیگر قالی بافان ناچار به ترک این هنر - صنعت وجذب 

شغل های کاذب نمی شوند.
* قائم مقام اتحادیه پوشــاک اظهار داشت: فروش پوشاک کاهش یافته 
زیرا در کل، سرانه مصرف پوشاک به دلیل کم شدن توان مالی مردم 40 
درصد کمتر شده است. کامبیز مروت جو در گفتگو با »نسیم آنلاین«  ادامه 
داد: در گذشته اگر هر فردی 5 بار در سال پوشاک خرید می کرد الان این 
میزان را به 3 بار کاهش داده اســت در حقیقت می توان گفت که فروش 
مانند گذشته نیست بلکه به اندازه برآورده کردن نیازها شده است. وی 
خاطرنشان کرد: با کاهش سه مرحله ای تعرفه ها واردات راحت تر و بیشتر 
شــده و قاچاق نیز به نسبت کاهش یافته اســت زیرا قاچاق دیگر برای 
قاچاقچیان به صرفه نبوده و واردات به صورت رســمی بسیار به صرفه تر 
اســت. یکی از برندهایی که از یک سال گذشته وارد کشور شده است و 
قبلا وارد نمی شد برند تاتی فرانسوی است که قیمت هایش نیز به نسبت 

تولیدات ایرانی بسیار بالاتر است.

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
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قیمت بازارنوع سکه
1/203/000سکه تمام طرح جدید
1/180/000سکه تمام طرح قدیم

677/000نیم سکه
377/000ربع سکه

235/000گرمی
115/442هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3783دلار
4075یورو
4775پوند

1057لیر ترکیه
1055درهم امارات

مدیره  هیئــت  رئیــس 
کارفرمایی  کانون سراســری 
نقل  و  شــرکت های حمــل 
مسافری گفت: شرایط نوسازی 
ناوگان اتوبوسرانی بین شهری 
چندان مناسب نیست چرا که 
اتوبوس  سازنده  کارخانه  چند 

فعال نیستند.
حســن مومنی در گفت وگو با 
وضعیت  درباره  فارس  خبرگزاری 
اتوبوس های مسافری بین شهری 
اظهار کرد: شرایط نوسازی ناوگان 
چندان  شــهری  بین  اتوبوسرانی 
مناسب نیســت. با این حال یکی 
دو شرکت تولیدکننده اتوبوس که 
بین کل شــرکت های تولیدکننده 
فعال هستند، هرچه تولید کرده اند 
را مــا خریــداری کرده ایم و بقیه 
کارخانه هــای ســازنده هم فعال 
نیستند.وی درباره سفرهای نوروزی 
با حمــل و نقل جــاده ای گفت: 
برای ایام نوروز ســال 96، تعداد 

یک مسئول حمل و نقل مسافری:

شرایط نوسازی ناوگان اتوبوس بین شهری مناسب نیست
یک میلیون و 750 هزار صندلی 
مسافری  جاده ای  عمومی  ناوگان 
در نظر گرفته ایم که امکان افزایش 
آن هم وجود دارد. در نوروز امسال 
بیش از 50 میلیون مسافر از طریق 
حمــل و نقل عمومی مســافری 

جاده ای امکان سفر دارند.
این مســئول حمــل و نقل 
مسافری بیان کرد: تلاش کرده ایم 
در ایام نوروز خدمات مناسبی به 
مســافران ارائه شود ضمن آنکه از 
مســافران می خواهیم در صورت 
بــروز هرگونه مشــکل و یا برای 
ارائه انتقادات و پیشنهادات خود، 
با شماره تلفن 021-66709032 

تماس بگیرند.
مومنی با تاکید بر اینکه لازم 
است حمل و نقل به روز شود، اظهار 
داشــت: حدود 20 هزار دستگاه 
وســیله نقلیه عمومی مســافری 
داریم، حمل و نقل عمومی جاده ای 
مسافری شامل اتوبوس، مینی بوس 

و سواری کرایه، فعلا برای متولیان، 
توجیــه اقتصادی نــدارد و لزوم 
واقعی تر شــدن درآمد- هزینه ها 
در این بخش، به روز شدن سیستم 

است.
بنابراین گزارش، طرح نوروزی 
سفرهای جاده ای از 25 اسفند ماه 
95 آغاز می شود و تا 15 فروردین 

ماه 96 ادامه دارد؛ هر سال به دلیل 
انجام ترددهای یک سر خالی، نرخ 
بلیت های اتوبوس برای ایام نوروز 
حدود 20 درصد افزایش می یافت، 
اما مقرر شــده اســت در راستای 
افزایش استقبال از سیستم حمل و 
نقل عمومی جاده ای، نرخ بلیت های 
اتوبوس نوروز امسال افزایش نیابد.

پیش فروش  حاضــر  حال  در 
حضوری بلیت از طریق دفاتر سطح 
شهر و دفاتر مستقر در پایانه های 
مسافری انجام می شود ضمن آن که 
پیش فروش اینترنتی نیز از طریق 
تعاونی  شــرکت های  سایت های 

مسافری در حال انجام است.
در همین حــال مدیر روابط 
عمومی سازمان هواپیمایی، درباره 
گفت:  نوروزی  هوایی  ســفرهای 
برای برخورد  هماهنگی های لازم 
جدی با هرگونــه تخلف در ارائه 
بلیت توســط دفاتر یا گرانفروشی 
بیرون از چارچوب و کلاس نرخی 
که شــرکت های هواپیمایی برای 
پروازهای ایام نوروز اعلام کرده اند با 
سازمان تعزیرات حکومتی، سازمان 
حمایت و پلیس فتا صورت گرفته 
اســت و بدون اغماض با هرگونه 
تخلفی که موجب نارضایتی مردم 
در این ایام شــود برخورد خواهد 
دفاتر  افزود:  جعفرزاده  شــد.رضا 

مجــاز از نظر این ســازمان برای 
فروش بلیت هواپیما دفاتری است 
کــه مجوز بنــد الف از ســازمان 
دریافت کرده اند و دفاتری که این 
مجــوز را ندارند و دارای بند )ب( 
هســتند صرفا مجاز بــه ارائه تور 

خواهند بود.
وی با بیــان اینکه متقاضیان 
از  خریــد  از  هواپیمــا،  بلیــت 
مراکز غیرمجاز خــودداری کنند 
خاطرنشــان کرد: نباید نرخ بلیت 
هواپیمای هر شــرکت بــه بهانه 
واسطه از نرخ اعلامی روی سایت 
آن شرکت، بالاتر باشد، این افزایش 
قیمت، تخلف محسوب شده و با آن 

برخورد می شود.
جعفرزاده گفت: فهرست دفاتر 
مجاز روی پرتال سازمان هواپیمایی 
 WWW.cao.ir آدرس  به  کشوری 
در دسترس است و ثبت تخلفات 
احتمالی از همین طریق میســر 

خواهد بود.

درآمد سالانه 80 میلیون تومان از تولید عسل
حســین مهدوی نیــا، 
از  اقتصاد  عرصه  کارآفرین 
زنبور عسل  پرورش  طریق 
ســالانه 80 میلیون تومان 

درآمد کسب می کند.
به گــزارش گروه اقتصادی 
کیهان، ایــن کارآفرین عرصه 
بسیج سازندگی در یک فضای 3 
هزار متری در منطقه پاکدشت 
نســبت به نگهداری و پرورش 
زنبور اصلاح شده )کارنیکا( برای 

تولید عسل اقدام نموده است.
نامبرده  گــزارش،  بنابراین 
بــا ایجاد 50 کنــدو در فضای 
یادشــده در هــر دوره حدود 
500 کیلوگرم عســل برداشت 
می نماید، که هر سال حدود 80 
میلیون تومان درآمدزایی دارد.

عرصــه  کارآفریــن  ایــن 
سازندگی که طلبه پایه 7 حوزه 

علمیه و همچنین کارشــناس 
می باشــد،  نیز  حقوق  ارشــد 
علــت ورودش به این عرصه را 
عدم علاقه به کارهای اداری و 
علاقه به کارهای تولیدی عنوان 
می کند و می گوید: احســاس 
می کنم کــه از طریق تولید و 
به حرکــت درآوردن چرخ های 
وابستگی  از  کشــور  اقتصادی 
بهتــر می توانیم بــه انقلابمان 
خدمت کنیم، از این رو با طی 
این تحصیلات ترجیح دادم که 

به عرصه تولید وارد شوم.
وی علت انتخاب زنبور نژاد 
»کارنیــکا« را این گونه عنوان 
می کند: کارنیکا، نژادی اســت 
که طــی ده ها ســال و حتی 
بیش از یک ســده در رابطه با 
اصلاح  نژاد آن و تقویت نمودن 
پتانسیل های مورد نیاز آن برای 

یک زنبورداری صنعتی، کار و 
اصلاح شده و در نهایت ژنتیکی 
که توانایی های بالقوه ای را شامل 
می شود تولید می کند که به آن 

یک نژاد پرورشی می گویند.
نژاد »کارنیکا« را یک زنبور 
می نامند،  هــم  خورطوم  بلند 

این زنبور قادر اســت با شدت 
رشد بهاره ای که از خود نشان 
می دهد و خورطوم بلندتری که 
نســبت به سایر نژادهای زنبور 
عســل دارد، برداشت بهینه ای 
در همان هفته های اول شروع 
جریان شــهد و گــرده منطقه 

داشته باشد.
خورطوم  نژادهای  بیشــتر 
کوتاه قــادر نیســتند از انواع 
گیاهــان علوفه ای مانند یونجه 
و شــبدر بهره برداری داشــته 
باشــند، زنبور نــژاد کارنیکا از 
این موقعیت استثنایی که دارد 
به نحوه عالی استفاده می کند. 
بنابراین گزارش، این کارآفرین 
از برادرش نیز در عرصه تولید 
اســتفاده کرده و تلاش دارد با 
از  فعالیتش  عرصه  گســترش 
نیروهای دیگر نیز استفاده کند.
من  می گوید:  مهدوی نیــا 
بــه جوانان هموطنــم توصیه 
می کنم که منتظر نباشــید تا 
دولت برای شما کار ایجاد کند، 
درست است که یکی از وظایف 
دولتهــا ایجاد کار برای جوانان 
و بخصوص قشر تحصیل کرده 

است ولی ما باید با فکر کردن 
و شناســایی توانمــان منتظر 
دولت و یا اشــخاص و گروه ها 
نباشیم بلکه خودمان با توجه به 
علاقه مان و از همه مهم تر نیاز 
کشــورمان با مشورت سازمان 
بسیج ســازندگی به تولید رو 
بیاوریم و مطمئن باشــیم که 
عرصــه تولید شکســت ناپذیر 
است.وی ادامه داد: من جوانان 
با فکر و مسئولیت پذیر بسیاری 
را می شناســم که با همکاری 
ســازمان بســیج ســازندگی 
و اســتفاده از تســهیلات این 
ســازمان و بدون دریافت حتی 
یک ریــال وام دولتی به لحاظ 
اقتصادی بســیار موفق بوده اند 
و هم اکنون آنهــا با خدمت به 
کشورو نظام جمهوری اسلامی 
وظیفه خودشان را انجام داده اند.

چند روز پس از ادعای مسئولین ارشد دولت یازدهم مبنی بر اینکه 
گوشت قرمز در بازار ارزان شده، خبرگزاری ایسنا در گزارشی رسما اعلام 

کرد: افزایش قیمت گوشت قرمز ادامه دارد.
قیمت انواع گوشت قرمز در ادامه روند صعودی خود در بازار، در فاصله حدود 

دو هفته به پایان سال همچنان گران تر از حد معمول عرضه می شود.
به گزارش ایسنا، وضعیت گرانی گوشت قرمز همچنان ادامه دار است. گرانی که 
از چند هفته پیش روند آن کلید خورد و به نظر می رسد با نزدیک شدن به آخرین 
روزهای سال شتاب بیشتری هم گرفته است، گرانی گوشت قرمز در حالی اتفاق 
افتاده که هنوز دلیل چندان مشخصی برای آن از سوی مسئولان مربوطه عنوان 
نشده است. از یک سو براساس آنچه اعلام شده میزان تولید و عرضه محصول برای 
بازار شب عید به قدر کفایت موجود است و در وضعیت تقاضا هم دست کم تاکنون 

تغییری ایجاد نشده است که قیمت ها را تحت تاثیر خود قرار دهد.
رکنی- معاون وزیر کشاورزی- در خصوص وضعیت تولید و بازار گوشت قرمز 
به ایسنا گفته است که در تامین و عرضه گوشت قرمز در بازار هیچ مشکلی نداریم 

و برای شب عید نیز هیچ گونه کمبودی احساس نمی شود.
به گفته وی، شرکت پشتیبانی امور دام نیز با ورود به بازار هر کیلوگرم گوشت 
قرمز )شقه بدون دنبه گوسفندی( را 31 هزار و 500 تومان عرضه می کند که با 

توجه به شرایط بازار در ادامه ارزان تر نیز خواهد شد.
معاون وزیر کشاورزی تصریح کرد که طی ماه های گذشته گرچه با تنش های 
قیمتی در بازار گوشــت قرمز مواجه بوده ایم اما طی هفته های اخیر هر کیلوگرم 
گوشت قرمز حدود 5000 هزار تومان کاهش قیمت را تجربه کرده است و مسلما 
این کاهش قیمت با توجه به وضعیت تولید بازار ادامه دار خواهد بود. )11 اسفند(

اما آخرین بررسی ها از محصولات پروتئینی نشان می دهد که برخلاف برخی 
اظهارات مســئولان وزارت کشاورزی، انواع گوشت قرمز همچنان گران تر از نرخ 

معمول در مغازه های سطح شهر عرضه می شود.
براین اســاس قیمت انواع گوشت قرمز به این شــرح است: گوشت مخلوط 
گوســاله کیلویی 33 هزار و 500 تومان، گوشت گوساله کیلویی 38 هزار و 400 
تومان، ران گوساله کیلویی 39 هزار و 800 تومان، راسته گوساله کیلویی 
42 هزار تومان، گوشت ماهیچه کیلویی 45 هزار تومان و گوشت استیکی کیلویی 
52 هزار تومان عرضه می شــود.همچنین در میان انواع گوشت گوسفندی، شقه 
با گردن کیلویی 39 هزار و 600 تومان، سردســت گوســفندی کیلویی 39 هزار 
و 800 تومان، ران گوســفندی کیلویی 46 هزار و 800 تومان، گردن گوسفندی 
کیلویی 38 هزار تومان، جگر سیاه گوساله کیلویی 38 هزار و 500 تومان، جگر 
سیاه کیلویی 58 هزار تومان و کله پاچه کیلویی 48 هزار تومان قیمت دارد.حسن 
روحانی، رئیس جمهور در ســخنان اخیر خود در نخستین مجمع ملی سلامت با 
انتقاد از توجه صدا و سیما به گرانی ها گفت: وقتی در جایی گوشت دو روز گران 
می شود صدا و سیما در خبر اول به قصابی می رود و می پرسد گوشت چقدر گران 
شده اما اگر گوشت ارزان شود این خبر را منتشر نمی کند یا در آخرین اخبارش 
می گوید.چندی پیش هم اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری در پاسخ به این سؤال مجری برنامه که طبق رصدی که 
انجام دادیم قیمت گوشت گوسفندی در نازلترین قیمت 37 یا 38 هزار تومان بود 
ولذا دولت چه تمهیداتی برای توزیع این اقلام و کالاهای اساسی به میزان کافی و 
یا قیمت مناسب اندیشیده گفت: طبق گزارشی که سازمان حمایت به بنده داده 
بود احتمالا این قیمت متوسط کشوری بود، حدود 33 هزار تومان را اعلام کردند.
براساس آمار بانک مرکزی قیمت هر کیلوگرم گوشت قرمز در مردادسال 92 
یعنــی ابتدای دولــت یازدهم 29 هزار و 750 تومان بود، اما نرخ این ماده غذایی 
طبــق آخرین گزارش بانک مرکزی در هفته اول اســفند ماه به 42 هزار و 300 

تومان رسیده، یعنی 42 درصد گران شده است.

گروه اقتصادی - 
با نزدیک شــدن به روزهای 
پایانی سال 1395، زمان مناسبی 
فراهم شــده تا به بررسی میزان 
تحقق دستورالعمل های مقام معظم 
رهبری برای اجرایی شدن اقتصاد 
مقاومتی در سال جاری بپردازیم، 
چرا که با گذشت بیش از 11 ماه از 
بیان آنها، می توان عیار دولتمردان 
را در اجرایــی کردن این فرامین 

مورد سنجش قرار داد.
رهبر انقلاب در ادامه فرامین خود 
در خصوص عملیاتی کــردن اقتصاد 
مقاومتی در نخستین روز سال جاری 
در حرم رضوی فرمودند: دوّمین مسئله 
در این »اقدام و عمل« ای که ما گفتیم 
باید مورد توجّه قرار بگیرد، زنده کردن 
تولیــد داخلی اســت. آن  طوری که 
به من گــزارش کرده اند، امروز حدود 
شــصت درصد از امکانــات تولید ما 
معطّل است، تعطیل است؛ بعضی ها به 
کمتر از ظرفیت کار می کند، بعضی ها 
کار نمی کند؛ بایستی ما تولید را زنده 

کنیم، تولید را احیاء کنیم.
نکته مهم در زمینه ارزیابی عملکرد 
دولت آنجاســت که حمایت کردن از 
تولید با حرف زدن صورت نمی گیرد، 
بلکه آنچه نشان دهنده حمایت واقعی 
از تولید و تولیدکنندگان است، حمایت 
عملی و شــفافی مانند برطرف کردن 

موانع تولید، مدیریت واردات و بهبود 
فضای کسب و کار می باشد. 

یکــی از مهم ترین مواردی که در 
زمینه حمایت از تولید ملی نشان دهنده 
میزان مطلوب بودن وضع تولید است، 
اســتفاده هر چه بیشــتر از ظرفیت 
بنگاه های اقتصادی می باشد. همان طور 
کــه رهبری هم در این زمینه اشــاره 
کردند، بسیاری از بنگاه های اقتصادی 
ما در حالــت تعطیلی و نیمه تعطیلی 
قــرار دارند. ذکر این نکته نیز خالی از 
لطف نیست که این موضوع نشان دهنده 
وضع رکود یا رونق در بنگاه ها می باشد. 
برای سنجش میزان موفقیت دولت 
در این زمینه ابتدا به سخنان ارسلان 
فتحی پور، رئیس  پیشــین کمیسیون 
اقتصــادی مجلس در آذر ماه ســال 
گذشته اشــاره می کنیم. فتحی پور در 
چهارمین اجلاســیه دوره ششم اتاق 
اصناف ایران با گلایه از عدم پرداخت 
بودجه هــای عمرانی، گفتــه بود: هم 
اکنون اوضاع در شــهرک های صنعتی 
بســیار وخیم اســت و به دلیل رکود 
کشور، بســیاری از واحدها با ظرفیت 
30 درصد کار می کنند و برخی از آنها 
هم تعطیل شده اند.با توجه به سخنان 
رئیس  وقت کمیسیون اقتصادی مجلس 
که به صراحت اعلام داشت بسیاری از 
واحد ها با 30 ظرفیت کار می کنند، پس 
اگر دولت در این زمینه توفیقی داشته 

باشــد باید ظرفیت واحد های تولیدی 
حداقل از 30 درصد بالاتر رفته باشد. 
با این حــال کمتر از دو ماه پیش بود 
که مرادی، رئیس  اتحادیه تعاونی های 
تولیدی کشــور اعلام کرد: مشکلات 
فعلــی بنگاه های تولیدی از عدم ثبات 
و اعمال سیاســت هایی کــه منجر به 
تعمیق رکود می شود، نشأت می گیرد 
و این موضوع منجر به کاهش ظرفیت 
تولیدی بنگاه ها به کمتر از 25 درصد 

و تعدیل نیروی کار شده است.
به عبارت دیگــر دولت در زمینه 
افزایش توان بنگاه ها و استفاده بیشتر 
آنها از ظرفیت تولیدیشــان، در جهتی 
حرکــت کرده که وضع بد قبل را بدتر 
نموده اســت. از ســوی دیگر واردات 
بی رویــه ای کــه در ایــن دولت روند 
فزاینده ای داشت به وضعیت اسفناک 
تولید کشور مجددا لطمه زد. به عنوان 
نمونه براساس تصمیم سازمان توسعه 
تجــارت، تخفیــف 23 ردیف کالای 
وارداتــی از ترکیه از 20 درصد به 30 
درصــد افزایش یافت کــه با توجه به 
کاهش تراز تجــاری ایران و ترکیه به 
ضرر ایران بوده و نگرانی های فراوانی را 
برای تولیدکنندگان ایجاد کرده است.

اما باز هم این تمام امتیازی نیست 
که بــه ترکیه داده شــده، چه اینکه 
تعرفه هفت قلــم کالا از جمله فرش 
و ســایر کفپوش ها؛ اجاق یا ســوخت 

گازی؛ یخچال فریزر مجهز به درهای 
خارجی جداگانه؛ یخچال فریزر های نوع 
تراکمی؛ سایر مبلمان، کابینت و سایر؛ 
ماشین ظرف شــویی از نوع خانگی و 
ماشین رختشویی خانگی، غیرخانگی، 
تمام اتوماتیــک با کاهش 10 درصدی 
تعرفــه و اجاق خوراک پــز و مبلمان 
چوبی لوازم اتــاق خواب با 15 درصد 
کاهش، تعرفه تمــام این اقلام به 30 
درصد کاهش پیدا کــرد. با این حال 
بحث ضربات منفی واردات منحصر به 
این موضوع نیســت، چرا که متاسفانه 
دولــت که خود انتقادات بســیاری از 
جهــت واردات از چین به دولت قبل 
وارد می نمود، طی حدود سه سال و نیم 
اخیر مطابق آمار گمرک واردات کالا از 
چین در حالی که در نیمه دوم سال 92 
کمی بیش از 6 میلیارد دلار بود، در 12 
ماه سال 93 بیش از 12/7 میلیارد دلار 
و در 8 ماهه نخســت سال 94 نزدیک 
به 6/8 میلیارد دلار رسید که گمرک 
چین نیز در جدیدترین گزارش خود از 
واردات 13/2 میلیــارد دلاری ایران از 
چین در 11 ماهه ژانویه تا نوامبر 2016 
خبر داد. به عبارت دیگر واردات ایران از 
چین طی حدود ســه سال و نیم اخیر 
حدود 39 میلیارد دلار بوده که با توجه 
به اینکه طی هشــت سال دولت قبلی 
نزدیک به 40/5 میلیارد دلار واردات از 
چین صورت گرفته بود، نشــان دهنده 

رشــد حدود 100 درصدی واردات از 
چین نسبت به دولت قبل می باشد. 

با وجود اینکه دولت همواره روی 
تراز تجاری و افزایش صادرات غیرنفتی 
مانور می دهد نیز باید گفت، با توجه به 
اینکه محصولات پتروشیمی، میعانات 
گازی و گاز طبیعی محصولاتی هستند 
کــه در آمار صــادرات غیرنفتی ایران 
گنجانده شده اند با بررسی آمار متوجه 
می شویم حجم صادرات این محصولات 
پتروشــیمی که کاملا مرتبط با بخش 
نفت می باشــند در 9ماه امســال، 16 
میلیارد و 819 میلیون دلار بوده است 
و مابقی مقدار صــادرات غیرنفتی که 
رقــم 14 میلیارد و 774 میلیون دلار  
است به ســایر کالاها اختصاص دارد 
که نشان می دهد باز هم حجم زیادی 
از صادرات غیرنفتــی ایران اختصاص 
به محصــولات مرتبط با نفــت دارد.
حال که وضع صادرات غیرنفتی کشور 
مشخص شــد، اگر آن را در کنار این 
رونــدی که در زمینه واردات در پیش 
گرفته شده بگذاریم متوجه می شویم 
که تولیدکنندگان حقیقی کشــور نه 
تنها تولید قابــل توجهی در صادرات 
غیرنفتی ندارند، بلکه با هجوم واردات 
عظیمی هم روبه رو هستند. پیش تر نیز 
خبرنگار کیهان با حضور در شهرک های 
صنعتی و بررســی بازار هــای چوب، 
تیر آهن و کابینت در خصوص وخامت 

وضع تولید در این شهرک ها گزارشی 
تهیه کرده بود. 

حال تمام  این موارد را اگر در کنار 
تولیدکنندگان داخلی ای که علی رغم 
تــوان تولید کالا های با کیفیت درگیر 
پرداخت ســود های بالایــی مانند 25 
درصد و هزینه های تولید زیاد می باشند 
بگذاریم، متوجه می شــویم که تولید 
داخلی نه تنها در این یک ســال، بلکه 
در این دولت به یکی از بی اهمیت ترین 
موضوعات کشور تبدیل شده بود. ضمن 
اینکه بــا وجود تاکید رئیس جمهور بر 
اجرای قانون بهبود فضای کسب و کار 
که در سال 91 به تصویب مجلس نیز 

رسیده بود، هرگز اجرا نشد. 
نکتــه قابــل ذکر اینکــه در این 
خصــوص محمــد لاهوتــی، رئیس  
کنفدراسیون صادرات ایران حتی تراز 
مثبت تجاری را هم پایدار ندانســته و 
می گوید: احتمال دارد که این روند تا 
پایان سال، مجدد یا سر به سر شود یا 
احتمال منفی شدن آن به نفع واردات 
وجود داشته باشد. نکته دیگر این است 
که بر اساس آمار، با اینکه در ده ماهه، 
8 درصد رشــد صادرات را داشتیم و 
واردات کمتــر از 3 درصد بود، ولی در 
یازده ماهه، متاسفانه صادرات غیرنفتی 
کشور نسبت به مدت مشابه سر به سر 
اســت؛ در حالی که در واردات، رشد 

حدود 3 درصدی را تجربه می کنیم.

فعــالان اقتصادی در چین و اروپا اعتقاد دارند تحریم ایران در 
ظاهر لغو شده ولی هنوز شرکت ها از آمریکا می ترسند و قراردادهای 

تامین مالی فراوانی در ایران معلق مانده است.
به گزارش تســنیم، بائو چوان لیو، قائم مقام واردات صادرات شــرکت 
خودروســازی فاو چین وی در پاســخ به این پرســش که آیا بعد از برجام 
گشایشــی در تعاملات بانکی فعالان اقتصادی ایران با شرکای چینی برقرار 
شده است یا خیر، اظهار داشت: قبل از اینکه تحریم ها برداشته شود، چین 
رابطه خوبی با ایران داشت بعد از تحریم ها هم همچنان رابطه چین با ایران 
خوب اســت. البته متأسفانه علی رغم اینکه تحریم ها به ظاهر برداشته شده 
اســت، اما هنوز به خاطر تأثیر نفوذ آمریکایی ها هر کسی که می خواهد با 
ایران تعامل بانکی داشــته باشــد همچنان محتاط عمل می کنند. در حال 
حاضر مثل گذشته یک بانک دولتی چینی فقط کارهای بانکی چینی ها و 

ایرانی ها را انجام می دهد.
منابــع آگاه در بانک های اروپایی نیز فــاش کردند که در طی ماه های 
اخیر پروژه ها و قراردادهای تامین مالی فراوانی در ایران به دلیل تحریم های 
اعمال شده از سوی اداره کنترل دارایی های خارجی خزانه داری آمریکا علیه 

اشخاص ایرانی معلق مانده است.
به گزارش الشرق الاوسط، این تحریم ها قبل از توافق هسته ای بین ایران 
و قدرت های جهانی وضع شده اند و اشخاص، شرکت ها، بانک ها، سازمان ها 
یا موسســات آمریکایی را از هرگونه معامله با اشخاص تحت تحریم ایرانی 

منع می کنند.
یک بانکدار فرانسوی در این باره گفت: »ما چند عملیات را لغو کرده ایم، 
زیرا می ترســیم جریمه های سنگینی که قبلا بر بانک های بی ان پی پاریبا، 
کردیت اگریکول و سوشــیت جنرال اعمال شده بود بر ما نیز تحمیل شود. 
رقم این جریمه ها به 15 میلیارد دلار می رســد. برخی بانک های آلمانی از 

جمله کومرزبانک و داچ بانک هم جریمه شده اند.«
یک بانکدار آلمانی هم اظهار داشت: »اکثر دیدارهای تجاری هیئت های 
آلمانی، فرانسوی، و سوئیســی در تهران از زمان لغو تحریم ها بی ثمر بوده 
اســت. نگرانی جدی ای در بین بانک های بزرگ غربی وجود دارد زیرا آنها 

نمی خواهند ریسک کنند.«
از ادعای دولت تا واقعیت

با این حال در شــرایطی که فعالان اقتصادی در چین و اروپا از موانع و 
مشکلات برقراری ارتباط با ایران در پسابرجام خبر می دهند، مسئولان دولت 

یازدهم در این رابطه از رونق سرمایه گذاری های خارجی سخن می گویند!
زمانی نیا، معاون وزیر نفت در امور بین الملل و بازرگانی بدون اشــاره به 
بدعهدی های شرکت نفتی وتوتال که دوباره هم برای بازگشت به ایران اما 
و اگر آورده، گفته است: شرکت توتال فرانسه مایل به همکاری با ایران در 
توســعه فاز 11 پارس جنوبی و دیگر پروژه های نفتی و گازی کشور هست 
اما اعلام کرده که منتظر تصمیم نهایی آمریکا در مورد ایران است؛ از توتال 

دلخور نیستیم و این شرکت را درک می کنیم!
عراقچــی، معاون وزیر امــور خارجه هم در همایــش برجام و اقتصاد 
مقامتی)!( با اشــاره به اینکه »برجام تمام موانعی را که باید برمی داشت از 
سر راه برداشته است« گفت: در حال حاضر 80 میلیارد دلار قرارداد در حال 
مذاکره اســت و معطلی آن نیز به این خاطر است که روی IPC باید اجماع 
ملی صورت گیرد.گفتنی است در حالی که مسئولان اقتصادی دولت اصرار 
دارند فضای پسابرجام را به گونه ای جلوه دهند که عمده موانع سرمایه گذاری 
برداشته شده است، اما شواهد نشان می دهد هنوز حتی در حوزه های صنعتی 
نیز شاهد رفع تحریم ها نیستیم و مورد شرکت خودروساز چینی که در این 

خبر به آن اشاره شد تأیید می کند که تحریم ها هنوز در عمل باقی است.
در مورد شــرکت توتال نیز گزارش های متعددی از کارشکنی های این 
شــرکت در سالیان گذشته منتشر شده و در مورد اخیر نیز در پی امضای 
تفاهمنامه با کنسرسیومی به رهبری توتال، وزارت نفت بسیاری از اطلاعات 
پارس جنوبی را به توتال داد. این اتفاق در حالی رخ داد که قطر از سهامداران 
توتال است! با این حال زنگنه در واکنش به این اقدام گفته است که در صورت 
درز اطلاعات ایران از توتال شــکایت می کنیم)!( حالا با این سابقه توتال و 
اینکه بعد از روی کار آمدن ترامپ می گویند منتظر تصمیم آمریکا هستیم، 
باز هم دولت یازدهم مصمم اســت با این شرکت همراهی کندو می گوید؛ 

دلخور نیستیم و این شرکت را درک می کنیم!
درباره ادعاهای عراقچی نیز باید گفت؛ در حالی معاون وزیر خارجه به 
80 میلیارد دلار سرمایه گذاری در قالب IPC اشاره می کند که اولا بعید است 
چنین حرفی به اقدام عملی طرف های خارجی بیانجامد و از سوی دیگر به 
اعتقاد کارشناسان قالب جدید قراردادهای نفتی دارای ایرادات اساسی است 
که می تواند سرمایه های ملی ما را بر باد دهد و به همین علت هم با مخالفت 

مواجه شده اما دولت اصرار دارد آنها را تصویب و اجرایی کند.

مقامات چینی و اروپایی:

تحریم ایران در ظاهر لغو شده
 ولی هنوز شرکت ها از آمریکا می ترسند!

توافق اولیه برای واقعی شدن قیمت فرآورده های سنگ آهنی
یــک مقام مســئول از 
صنعت  مدیران  اولیه  توافق 
دولتی  مقامات  با  سنگ آهن 
جهت واقعی شــدن قیمت 
فرآورده های ســنگ آهنی 

خبر داد. 
انجمن  مدیره  هیئت  رئیس 
و صادرکنندگان  تولیدکنندگان 
ســنگ آهن دیروز در نشســت 
نشســتی  برگزاری  از  خبــری 
مشــترک با حضور رضا ویسه، 
معاون هماهنگی و نظارت معاون 
اول رئیس جمهور، جعفر سرقینی، 
معاون معدنی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، اعضای انجمن صنفی 
تولیدکننــدگان ســنگ آهن و 
مدیران و سهامداران شرکت های 
ســنگ آهنی در خصــوص رفع 
مشــکلات این صنعت از جمله 
خبر  دولتی  قیمت گذاری  پایان 
داد.قدیــر قیافه افــزود: در این 
جلسه انجمن سنگ آهن ایران 
پیشنهاد قیمت گذاری سنگ آهن 
از طریق بورس کالای ایران را که 
قبلا مطرح شده بود دوباره ارائه 
داد؛ چرا کــه در ماده 37 قانون 
رفع موانــع تولید بر حفظ 

ساز وکار بورس در قیمت گذاری ها 
تاکید شده است.

وی اضافــه کــرد: بــر این 
اســاس به منظور کشف قیمت، 
شفاف سازی معاملات و همچنین 
ضمانــت اجرایــی قراردادها و 
پرداخت معامــلات بورس کالا، 
سنگ  قیمت گذاری  پیشــنهاد 
آهن در این بازار ارائه شده است.
این مقام مسئول توضیح داد: 
در پی تعامل مشــترک انجمن 
سنگ آهن و شرکت بورس کالای 
ایران طی تفاهم نامه ای، فرمولی 
برای قیمت گذاری ســنگ آهن 
تعیین شــد که ایــن فرمول بر 
مبنای قیمت های جهانی تنظیم 
شده است که در آن هزینه های 
حمل ونقــل داخلــی از قیمت 
مشخص شده تحویل درب معدن 

سنگ آهن کم می شود.
انجمن  رئیس هیئت مدیره 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
سنگ آهن در برابر پرسش تسنیم 
کــه آیا در این فرمــول جدید، 
قیمت سنگ آهن دیگر تابعی از 
قیمت شــمش فولاد خوزستان 
نخواهد بود گفــت: ما به دنبال 

واقعی شــدن قیمت ها هستیم 
تا در درون یک بستر رقابتی در 
تمامی حوزه هــا، قیمت تمامی 
محصولات در زنجیره سنگ آهن 
تا فولاد شفاف و مشخص شود.

وی افــزود: در واقع در این 
مذاکرات تمام تلاشــها استفاده 
از ســازوکار بورس برای کشف 
قیمت هــای واقعی و تســهیل 

معاملات است.
قیافه ادامه داد: شاید برخی 
بخواهنــد  تولیدکننــدگان  از 
محصــولات خود را بــا قیمت 
تعادلی به فولادســازان داخلی 

بفروشــند اما نکته حائز اهمیت 
مورد توافق تمام دوستان ما در 
کل زنجیره تولید فولاد این است 
زنجیره  داخــل  محصولات  که 
ارزش فولاد باید از طریق بورس 
عرضه شــود و برای همیشــه 
قیمــت فرآورده هایــی کــه به 
تولیــد فولاد منتج می شــود از 
جمله کنسانتره،گندله و سنگ 

دانه بندی شده واقعی شود.
وی در برابــر این پرســش 
دیگــری مبنی بر ایــن که آیا 
وزیــر صنعــت و یــا برخی از 
شــورای  مجلس  نماینــدگان 

اسلامی در خصوص این فرمول 
گفت:  داشــته اند  نظری  اظهار 
اصــلا آقای نعمــت زاده و آقای 
ســرقینی تمایلی بــه ورود به 
سنگ آهن  قیمت گذاری  عرصه 
ندارند و در جلســه مزبور هم از 
سوی معاون وزیر صنعت بر این 

موضوع تاکید شد.
این مقام مسئول درخصوص 
زمان اجرایی شــدن این فرمول 
عنــوان کرد: قرار بــود که روند 
اجرایی این فرمول از دهه فجر 
آغاز شــود ولی فراز و فرودهای 
موجود در بازار سنگ آهن موجب 
شد تا اجرای آن در بورس کالا با 
تاخیر مواجه شود. از سوی دیگر 
باید برای عرضه هر محصولی در 
بورس کالا، یک سری قوانین و 
مقررات و الزاماتی در بورس کالا 
محقق شود، بنابراین اجرای این 
فرمول به سال آینده موکول شد.

تســنیم؛  گــزارش  بــه 
رئیس ســازمان بــورس و اوراق 
بهــادار هفته گذشــته از پایان 
قیمت گذاری دولتی در صنعت 
سنگ آهن خبر داده بود. در حال 
حاضر قیمت هر تن سنگ آهن 

در حالی کــه در بندر چین به 
94 دلار رسیده اما در ایران هر 
تن کنسانتره سنگ آهن با نرخ 
40 دلاری به فولادسازان داخلی 
فروخته می شود. همچنین قیمت 
سنگ آهن در حالی در بازارهای 
جهانی از جمله چین از 90 دلار 
به ازای هر تن عبور کرده است 
کــه در داخل به فولادســازان 
معادل 40 دلار فروخته می شود 
و فروش سنگ آهن در ایران بر 
اســاس یک فرمول دولتی بوده 
که اکنون با کنار کشیدن دولت 
از قیمت گــذاری و ورود ایــن 
فــرآورده معدنی به بورس کالا، 
قیمت سنگ آهن و فرآورده های 
آن در حال واقعی شــدن است.
با وجود این اما این تنها چالش 
صنعت ســنگ  آهن نیست، چرا 
که پرداخت حق انتفاع سنگین 
در کنار تعیین عوارض  مختلف 
صادراتی،  عــوارض  جملــه  از 
آلایندگی و اخیرا عوارض آسیب 
ابنیه و زمین های کشاورزی  به 
10 هزار میلیــارد تومان طرح 
توسعه این صنعت استراتژیک را 

بلاتکلیف گذاشته است.

  در حالی که چند ماهی تا پایان دولت حسن روحانی باقی نمانده 
است معاون وزیر کار این دولت رسما اعتراف کرد که هنوز وارد موج 

کارآفرینی نشده ایم.
به گزارش تســنیم، عیســی منصوری با حضور در یازدهمین جشنواره 
کارآفرینان برتر استان تهران درباره وضعیت کارآفرینی گفت: متأسفانه رتبه 

ایران در دنیا 80 و در منطقه از بین 15 کشور 14 است.
 وی با بیان اینکه نهادها باید به بحث کارآفرینی توجه لازم داشته باشند 
افزود: یکی از شــرکت هایی که در حوزه »آی تی« فعالیت دارد و هماهنگ 
کردیم تا بتواند اقدامات موثر در حوزه کارآفرینی انجام دهد، شرکت انیمیشن 
دیرین دیرین است. این شرکت گلایه های بسیاری از مسیر فرآیند کارآفرینی 
داشت. منصوری با بیان اینکه تمام نهادها باید کارآفرینی کنند افزود: متأسفانه 
هنوز وارد موج کارآفرینی نشــده ایم. معاون اشــتغال ربیعی با بیان اینکه 
کارآفرینی یکی از اقدامات در جهت ایجاد اشــتغال اســت گفت: به منظور 
هماهنگی بین شرکت های مشــاوره و بهره گیری از ظرفیت های کارآفرینی 
ضرورت دارد یک تشــکل کارآفرینی ایجاد شــود. ایجاد سازمان کارآفرینی 
هم ضروری اســت اما در حال حاضر که امکان ایجاد آن هنوز فراهم نشــده 
دستورات لازم برای ایجاد یک انجمن و تشکل کارآفرینی انجام شده است و 

به زودی یک تشکل کارآفرینی ایجاد خواهد شد.
 وی گفت: به نظر می رسد در قوانین موجود باید اصلاحاتی انجام شود، 
بنابراین در هماهنگی با دستگاه های مربوطه هم کارهای مطالعاتی و تنقیح 
قوانین را شروع کرده ایم و در دست اجرا داریم.گفتنی است مسئولان ارشد 
دولت حسن روحانی طی سه سال و نیم اخیر اغلب سعی کرده اند با حمله به 
دولت قبلی، ناکارآمدهای خود و عدم تحقق وعده هایشــان را توجیه نمایند 
مثلا روحانی در گزارش 100 روزه دولت یازدهم از واردات بی رویه کالاهای 
چینــی در دولت های نهم و دهم انتقــاد کرد و این انتقاد را با عبارت جالب 
توجهی مطرح کرد: »دولت قبل شغل ایجاد کرد، اما برای چینی ها.« اسحاق 
جهانگیری معاون اول روحانی هم پارســال درهمین رابطه با انتقاد از دولت 
قبلی اظهار داشت: طی چند سال گذشته 700 میلیارد دلار پول نفت ملت 
ایران هزینه شد بدون آنکه میزان اشتغال و تولید در این کشور افزایش پیدا 
کند و تنها باعث گردید تا اشتغال در کشورهایی نظیر چین رونق پیدا کند.


